

佛光大學 課程大綱 Course Outline

課程名稱 Course Name in Chinese	行政法				
英文課程名稱 Course Name in English	Administrative Law				
科目代碼 Course Code				班別 Degree	<input checked="" type="checkbox"/> 學士班 Undergraduate Program <input type="checkbox"/> 碩士班 Masters Program <input type="checkbox"/> 博士班 PhD Program
學分數 Credit	3	時數 Hour	3	修別 Type	<input type="checkbox"/> 必修 Required <input checked="" type="checkbox"/> 選修 Elective
學程別 Program	<input type="checkbox"/> 通識教育 General Education <input type="checkbox"/> 院基礎 Foundation <input type="checkbox"/> 跨領域 Interdisciplinary <input type="checkbox"/> 系核心 Core <input checked="" type="checkbox"/> 學系專業選修 Specialized Elective				
先修課程 prerequisite					
課程描述 Course Description					
<p>行政法係具體之憲法，以行政為核心，就行政事務所及之相關法制為討論範圍。但是行政法內容廣泛，變動快速，又無總則，因此僅得將淺顯易懂之方式分析討論，使學生能瞭解其理論精要，並加應用。</p> <p>Administrative law is a concrete form of the constitution and centers around administration, and deals with all relevant laws that govern the acts of administration. However, the content of the administrative law is so comprehensive and subject to constant changes due to the influence of social development, this course will introduce students basic knowledge of the administrative law and help them apply to the real administrative world.</p>					
課程目標 Course Objectives					
<ol style="list-style-type: none"> 1. 培養學生認識行政法之意義及特性，認識行政法基本理論； 2. 瞭解政府與人民之間之法律關係。 3. 確保依法行政之原則，以保障人民權益增進人民對行政之信賴。 4. 增進問題分析之能力，並加以應用。 <p>This course will achieve the following objectives:</p> <ol style="list-style-type: none"> 1. to introduce students the meaning and function of the administrative law, as well as the basic theory of administrative law. 					

2. to increase an understanding of the legal relations between government and the people.
3. to secure the principle of rule by law and safeguard the wellbeing and rights of the people in order to build up trust on administrative acts.
4. to enhance the analytical ability of the problem and put it into use

教育目標
Education Objectives

1	培養學生對於行政法之基本認識 (35 字以內)
2	增盡學生對於依法行政與行政作為之能力 (35 字以內)
3	培養同學升學與國家考試之法律素養與能力 (35 字以內)
4	(35 字以內)

核心能力 (專業能力) Learning Outcomes (Basic Learning Outcomes)	課程目標與基本素養 與核心能力相關性 Correlation between Course Objectives and learning Outcomes
A 政策規劃與政策分析能力	★
B 公民參與及意見彙整能力	★
C 專業活動規劃與控管能力	
D 溝通協調與團隊合作能力	
E 應變處理與問題解決能力	
F 地方發展與全球事務解析能力	◎

圖示說明：Illustration：★高度相關 Highly correlated ◎中度相關 Moderately correlated

課程綱要
Course Outline

第一編 行政法之基本概念

第一章 行政與行政法

第二章 行政法之法源

第三章 行政之羈束性與自由性

第二編 行政組織與公務員法

第四章 法律對行政組織之規範

第五章 公務員法

第三編 行政作用

第六章 行政命令

- 第七章 行政處分
- 第八章 行政契約
- 第九章 事實行為
- 第十章 行政罰
- 第十一章 行政執行

第四編 行政救濟

- 第十二章 行政爭訟法要義
- 第十三章 國家責任

The outline of this course include the following major topics:

1. the basic concept of the administrative law
2. administrative organization and the laws governing the civil service
3. administrative behaviors and effects
4. administrative remedy

資源需求評估 (師資專長之聘任、儀器設備配合...等)

Resources Required (e.g. qualifications and expertise, instrument and equipment, etc.)

建議應由具備法學高等學位或擁有相關專門著作及研究成果之教師擔任課程，並提供電腦化資訊桌及網際網路等設備。

A doctoral degree on legal study or an approved quality and quantity of publications on the field is required.

課程要求及教學方式之建議

Course Requirements and Suggested Teaching Methods

本課程教學方式建議以課堂講授為主，輔以分組討論，並依據課程進度，要求學生課前預先蒐集相關資料，並撰寫短篇報告或簡報。

The course will be conducted by lecture as main teaching method and group discussion as secondary one. Students are expected to collect related information for presentation and discussion at class.

其他

Miscellaneous